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Биболат СӘТЖАН, 
«Сыр бойы»
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Гүлжазира ЖАЛҒАСОВА, 
«Сыр бойы»SSbb

2-бет

Ф
от

о:
 А

ш
ы

қ 
де

ре
кк

өз
де

н

SSbb
Айнұр БАТТАЛОВА, 
«Сыр бойы»

Бұған дейін Қасым-Жомарт 
Тоқаев пен Си Цзиньпин 
Қытайдың Шэньси қаласын Қа зақ-
станмен, Орталық Азиямен және 
одан әрі Еуропамен байланысты-
ратын Сиань құрғақ портында ло-
гистика орталығын салу жөнінде 
уағдаласқан болатын.

Сиань – Қытайдың тораптық 
транзиттік орталығы және ең ірі 
құрғақ порт орналасқан қаласы. 
ҚХР мен Еуропа Одағы арасы-
на қатынайтын контейнерлік 
пойыздардың 40 пайызына жуығы 
осы жерден жөнелтіледі.

Сиань қаласындағы құрғақ 

портта орналасқан Қазақстан тер-
миналының жобалық қуаты – жы-
лына 66,5 мың ЖФЭ (жиырма 
футтық эквивалент). Терминал 
еліміздің экспорттаушылары үшін 
жаңа өткізу нарықтарына жол 
аша ды, жүктерді жеткізу мер -
зімін едәуір қысқартады және Қа-
зақстанның Еуразиядағы сенім  ді 
транзиттік хаб ретіндегі пози ция -
сын нығайтуға мүмкіндік береді.

Содан кейін Мемлекет бас-
шысы «ҚТЖ» ҰК» акционерлік 
қоғамы мен Қытайдың Huawei 
компаниясы бірлесіп құрған жаңа 
Инновациялық орталықты ашты.

Халықаралық көлік дәлізін 
дамытуға жаңа серпін

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ Инновациялық орталығына барды. Жиын бары-

сында Президент Сиань қаласындағы көлік-логистика 
орталығының ашылу рәсіміне телекөпір арқылы қатысты. 

Аталған сала мен жалпы Қазақстан-Қытай қатынастары үшін 
көлік-логистика орталығын ашудың маңызды екенін атап 

өтіп, нысанды іске қосты.

Сондай-ақ мәжілісте күн тәртібінен тыс «Ауыл 
аманаты» жобасы мен ауыл шаруашылығы саласын-
дағы статистикалық деректердің енгізілу мәселесі 
де қаралды. Үкімет басшысы барлық статистикалық 
көрсеткіштерді шұғыл қалпына келтіру жөнінде тап-
сырма берді.

Үкімет отырысынан кейін облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев арнайы мәжіліс өткізіп, берілген тапсырма-
ларды пысықтады.

– Өткен жылы ұлттық жобамен өңірімізде 15 
дәрігерлік амбулатория, 1 медициналық бекет са-
лынып, ел игілігіне табысталды. Биыл тағы 11 жаңа 
медициналық нысан жыл соңына дейін пайдалануға 
беріледі. Құрылысы басталатын медицина нысан-
дарының мемлекеттік сараптама қорытындысын 
жеделдетіп алуды және сапасына мән беруді тап-

сырамын. Биыл Арал, Қазалы, Шиелі, Жаңақорған 
ауданаралық ауруханаларын көпбейінді аудандық 
орталық аурухана деңгейіне жеткізу жұмыстары 
жүргізіледі, – деді облыс әкімі.

Жиында аймақ басшысы облыстық денсаулық сақ-
тау басқармасына жобалардың мемлекеттік сараптама 
қорытындысын уақыт создырмай алу және қосымша 
құрылыс жұмыстарын келер жылға қалдырмай аяқтау 
мүмкіндіктерін салалық министрлікпен пысықтауды 
тапсырды. Жаңа денсаулық сақтау нысандарын 
қажетті құрал-жабдықтармен қамтамасыз ету кезінде 
сапасы қатаң қадағалануы керектігі ескертілді. Сондай-
ақ медицина ұйымдарының барлығы санитарлық 
автокөлікпен, білікті мамандармен қамтамасыз етілуі 
тиіс екенін айтты.

Өзекті мәселелер 
талқыланды

Сейсенбіде ҚР Премьер-министрі Олжас Бектеновтің төрағалығымен өткен мәжілісте 
«Ауылда денсаулық сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасын жүзеге асыруға қатысты бірқатар 

өзекті мәселелер қаралды. Үкімет басшысы денсаулық сақтау нысандарының сапалы салынуы 
мен мерзімінде пайдалануға берілуін қатаң бақылауға алып, жұмысты жүйелі 

ұйымдастыруды тапсырды.

Уақыт белдеуінің ауысуы түрлі өзгерістер 
тудырады. Осы ретте Цифрлық даму 
министрлігі бірқатар шара қабылдады. 

Мәселен, ұялы байланыс операторлары өз 
абоненттеріне қысқа мәтіндік хабарламалар 
таратса, 29 ақпаннан бастап 1 наурызға дейін 
egov.kz порталы, оның ішінде egov mobile 
мобильді қосымшасы, «Е-нотариат» бірыңғай 
но тариаттық ақпараттық жүйесі, «Техникалық 
бақылау» бірыңғай ақпараттық жүйесі, 
«e-Otinish» электрондық өтініштер қызметі, 
«Ұлт тық ақпараттық технологиялар» АҚ 
сүйемел дейтін басқа да ақпараттық жүйелер 
мен мем лекеттік деректер базалары уақытша 
жұмыс істемейді. 

Жаңа уақыт белдеуі негізінде әуе рейстері 
мен пойыздардың кестесінде өзгеріс бола-

ды. Халыққа түсіндірме жұмыстарын жүргізу 
үшін еліміздің авиациялық әкімшілігінің 
жедел штабы базасында жедел желі жұмыс 
істейді.  Сондай-ақ Ұлттық электр желісі опе-
раторы «KEGOC» АҚ Қазақстанда біртұтас 
уақыт белдеуіне көшу таңертең және кеш-
ке электр энергиясын тұтынудың шамалы 
өсуіне әкелетінін мәлімдеді. Дегенмен ком-
пания жүйе жүктемені көтереді және электр 
қуатының үзілуіне байланысты тәуекелдер 
жоқ деп сендірді. «KEGOC» АҚ төрағасы Нәби 
Айтжановтың айтуынша, азаматтар тұтыну 
тарифтерін бағаны өсірмей төлей береді.

Жалпы Қазақстан ғалымдары еліміздің 
көп бөлігінің тұрғындары өздерінің табиғи 
уақыт белдеуінде тұрмайтынына бірнеше рет 
алаңдаушылық білдірген. Мамандар мұның 

денсаулыққа кері әсер ететіндігін айтып талай 
мәрте дабыл қақты.  Адам ұйқысы қанбаса, 
үнемі шаршап жүрсе бұл қауіпті дертке әкелуі 
мүмкін.

− Ақмола, Солтүстік Қазақстан, 
Оңтүстік Қазақстан және Қостанай облы-
стары табиғи уақытынан озып кеткен. Бұл 
қолайсыздық тудырады және когнитивті 
функцияға ғана емес, адамдардың денсаулығына 
да әсер етеді. Себебі адам, күндізгі тіршілік 
иесі ретінде, күннің шығуымен оянуы керек. 
Ал бұл жақта олай емес, – деді хронобиология 
маманы Болат Нұрқожаев.

Айта кетейік, соңғы жүз жылда сағат 12 рет 
ауыстырылса, бірыңғай уақыт белдеуіне еліміз 
тәуелсіздік тарихында бірінші рет көшетін бо-
лады. 

Уақыт белдеуі:
өзгеріс және жаңару

Ұлы даладағы игі дәстүр
Кейінгі онжылдықта Алғыс айту күні еліміздегі атаулы күндердің 

қатарынан өз орнын алды. Бұл мереке бұрыннан тойланып жүрген сияқты 
болып, өмірімізге тез сіңіп кетті. Мұның түп негізінде Ұлы даладағы игі 

дәстүрлер – үлкенге құрмет, кішіге ізет көрсету, бауырмалдық, сыйластық 
жатқандықтан шығар, бәлкім. Оған қоса көктемнің алғашқы күні атап 

өтілетіндіктен де, адамдардың көңіл пернесін дөп басқан болуы керек.  

 Алғыс айту күні әлемнің кейбір 
елдерінде Ризашылық күні деп те ай-
тылады. Көбінің тарихы тым тереңде, 
әр мезгілде, әрқалай атап өтіледі. Бірақ 
барлығын біріктіретін бір жүлге бар, ол 
– адамдардың бір-біріне деген құрметі, 
сыйластығы, түсіністігі. 

Жалпы ризашылық білдіру, алғыс 
айту ізгі ниетті танудан басталады. Кең-
байтақ қазақ даласы қуғын-сүргін, соғыс 
жылдары жан-жақтан жер аударылған 

сан ұлтқа сая болды.  Сталиндік ре-
жим 800 мыңға жуық неміс, 102 мың 
поляк, 550 мың Солтүстік Кавказ 
халықтарының өкілдері, 18,5 мың 
Қиыр Шығыстағы корей отбасыларын 
қазақ даласына еріксіз көшірді. Туған 
жерінен жырақтаған жандар қазақ от-
басыларынан пана тапты. Жергілікті 
халық қоржын тамының бір бөлмесін, 
ас-ауқатының жартысын бөлісті.

Кеше облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаевтың төрағалығымен ауыл 

шаруашылығы құрылымдары өкілдерімен 
кездесу өтті. Жиында вегетация кезеңіндегі 

болжамды су көлеміне сәйкес егін егу 
мәселесі талқыланды. 

Кездесуге ҚР Су ресурстары және 
ирригация министрі Нұржан Нұржігітов, 

министрліктің және егіске су үнемдеу 
технологияларын қолдануда тәжірибесі 

бар кәсіпорындардың өкілдері, жергілікті 
атқарушы органдардың, су шаруашылығы 

ұйымдарының, ауыл шаруашылығы 
құрылымдарының басшылары 

қатысты. Аудан әкімдері мен ірі шаруа 
қожалықтарының төрағалары бейнебайла-

ныс арқылы қосылды.

Су тапшылығы 
талапты күшейте береді

– Аграрлық сала – облыс экономикасының 
негізгі бағыттарының бірі. Күріш – аймақтың 
табиғи ерекшелігіне, ауа райы мен топырақ 
құрамына бейімделген негізгі дақылымыз. Соң-
ғы жылдары Сыр диқандары су тапшылығының 
кері әсерін сезініп келеді. Былтыр вегетация 
кезінде егісті сумен қамтамасыз ету күрделі 
жағдайда өтті. Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Кемелұлы мен Үкіметтің қолдауының 
арқасында аймақта су тапшылығының алдын 
алу шаралары қабылданды. Биыл да Сырдария 
өзеніндегі судың жағдайына қарап, алдағы ве-
гетация кезеңінде тапшылық болатыны болжа-
нуда.

Өткен жылы егіс көлемі 4800 гектарға 
ұлғайтылып, 193 400 гектар жерге егін егілді, 
89 мың гектар күріш егістігінің әр гектары-
нан 56,5 центнерден өнім алынды. Саланы 
субсидиялауға 14 млрд теңге қаржы бөлініп, 
224 млрд теңгенің өнімі өндіріліп, 3,7 пайызға 
артқан. Ауыл шаруашылығының негізгі қорына 
12 млрд теңге инвестиция салынып, 20 пайызға 
өсті. Биыл да қолдау шаралары жалғасады, – 
деді өз сөзінде аймақ басшысы.

Облысқа арнайы іссапармен келген ҚР Су 
ресурстары және ирригация министрі Нұржан 
Нұржігітов саладағы негізгі мәселелерді атап 
өтіп, шешу жолдарын ұсынды. 

– Өткен жылы Мемлекет басшысының тап-
сырмасымен құрылған Су ресурстары және 

ирригация министрлігі 6 ай ішінде жаңа «Су 
кодексінің» жобасын әзірлеп, Парламент-
ке қарауға ұсынды. Бұл құжат үш мақсатты 
көздейді, олар – су тапшылығына қарамастан, 
ел экономикасына пайда әкелу, тұрғындардың 
күнделікті жағдайын жасау және экологиялық 
мәселелерді шешу. Министрлік бірнеше бағыт 
бойынша жұмыс істеуде, ең маңыздысы – 
суды үнемдеу жолдарын қарастыру. Үкімет 
су үнемдеу технологияларын енгізетін шар-
уа қожалықтарын қолдауды ұсынуда. Атап 
айтқанда, тамшылатып және жаңбырлатып суа-
руды енгізсе, субсидия 50%-ға дейін, ұңғыма 
қазса 80%-ға дейін ұлғайтылмақ. Қазір су 
үнемдеу – аса маңызды мәселе, – деді Нұржан 
Нұржігітов.

Министр қолға алынып отырған 
жұмыстардың бірінші бағыты – құқықтық-
нормативтік база қалыптастыру екенін айтты. 
Жаңа Су кодексінде кәріз суларына қатысты 
мәселелер де қамтылады. Қазір Қазақстан 
бойынша кәріз суларының көлемі 1 шар-
шы шақырымды құрайды. Бұл суды тазалап, 
өнеркәсіп мекемелері немесе ауыл шаруа-
шылығына пайдалануға жарамды ету қажет. 
Ол үшін Өнеркәсіп және құрылыс ми нистр лігі 
тарапынан 69 қала 5-7 жылдың ішінде арнайы 
құрал-жабдықтармен қамтамасыз етіледі. 

Сондай-ақ гидротехникалық қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету де басым бағыттың бірі 

болмақ. Гидротехникалық құрылыстардың 
техникалық жағдайы тексеріліп, алдағы 5 
жылдың ішінде зерттеу жұмыстары жүргізілуі 
тиіс. Егер қауіпті жағдайда болса, жөндеуден 
өтіп, қауіпсіздік декларациясы міндетті түрде 
алынуы керек. Бүгінде Қазақстан бойынша 
472 гидротехникалық құрылыс, 1500-ден астам 
бөгеттер мен плотиналар бар. Министр бұл 
бағытта жұмыс өте баяу жүргізіліп жатқанын да 
назарға алды.

Бұдан бөлек, бассейндік инспекциялардың 
құзіреті күшейтіліп, бақылау және қадағалау 
функциялары беріледі. Ол үшін Су кодексіне 
және Кәсіпкерлік кодекске өзгеріс енгізілуде. 
Осылайша, бассейндік инспекциялардың штат 
саны республика бойынша 98 адамнан 242 
адамға дейін көбейеді. Бұрын 8 облыста болса, 
енді ел бойынша жаңадан 17 бөлімше ашылады. 

Жалпы суды пайдаланудағы жауапкер ші-
лікті күшейту қажет. Жаңа кодексті әзірлеу 
бары сында әлемдік тәжірибе ескерілген. Жаңа 
қағидаттарға сәйкес, суды пайдалану бары-
сындағы өзгерістер немесе әрбір жаңа бөгет, 
канал, арық салу үшін арнайы рұқсат алу 
міндеттеледі. Су тапшылығы мәселесі туында-
мауы үшін бассейндік инспекция әр өңір бойын-
ша бас жоспарын әзірлейді. Жоспарда қажетті 
су көлемі белгіленіп, оны пайдалануды инспек-
ция қадағалайды.

Ертең  еліміз бірыңғай 
уақыт белдеуіне ауыса-
ды. Қазір екі уақыт белдеуі 
(UTC+5 және UTC+6) бар. 
(UTC+4+1) Атырау, Батыс 
Қазақстан, Маңғыстау, Ақтөбе 
және Қызылорда облыстары 
4-сағаттық белдеумен есептеліп 
жүрсе, Астана, Алматы, Шымкент 
қалалары және қалған облыстар 

(Қостанай, Солтүстік Қазақстан, 
Ақмола, Қарағанды, Ұлытау, 

Түркістан, Жамбыл, Павлодар, Шығыс 
Қазақстан, Абай, Жетісу, Алматы) 

5-сағаттық белдеуімен (UTC+5+1)
 санап жүр.

SSbb
Мейрамгүл ДАУЫЛБАЙҚЫЗЫ,
«Сыр бойы»
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Былтыр бой көтерген «Анаға 
тағзым» орталығы бүгінде жер
гілікті халықтың жиі бас сұғатын 
орнына айналды. Ондағы «Әйел
дердің креативті индустрия орта
лығы», «Ұлт жақұты» музей залы, 
«Жас отау» жас отбасылар мектебі, 
«Мирас» әжелер, «Бойтұмар» 
қыздар, «Ана тілі» дебат клубта
ры өз мақсаттарына сай қызмет 
көрсетеді.

– Сыр өңіріне комитет мү
шелері келді, – деді Сенат 
комитетінің төрағасы Әли Бек
таев. – Екі күн бойы облыста 
бірнеше шаруашылық, ауыл 
шаруашылығы және су нысан
дары жұмысымен таныстық. 
Комитеттің көшпелі отырысында 
су ресурстарын басқару мәселесі 
талқыланды. Бұл орайда Сыр 
өңіріне қатысты мәселелер тара
зыланды. Жалпы аграрлық сектор 
еліміздің азықтүлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуде негізгі рөл 

атқарады. Қызылорданың ауыл 
шаруашылығы су ресурстары
на тікелей байланысты. Көшпелі 
отырыста көптеген мәселе тал
қыланып, жергілікті маман
дар тара пынан бірқатар ұсыныс 
айтыл ды. Алдағы уақытта ол ұсы
ныстар тиісті сала басшыларына 
жеткізіледі. Біз жергілікті еңбек
керлердің үлкен аманатын арқалап 
бара жатқан жайымыз бар. 

Келесі кезекте депутаттар 
қаланың сол жағалау бөлігінен 
бой көтерген «Orda school» жеке 
мектебінің жұмысымен танысты. 
Жеке мектеп жас өрендерге сапалы 
білім беру ісінде жаңашыл істерге, 
озық технологияларға жол ашып 
отыр. Мұнда оқушылардың білім 
алуына барлық жағдай жасалған. 
Заман талабына сай келетін тех
никамен жабдықталған сынып 
бөлмелері, спорт залы, бассейн бар. 

«СБ» ақпарат

«ҚТЖ» ҰК» АҚ басқарма төрағасы Нұрлан 
Сауранбаевтың айтуынша, аталған орталық «Ақыл ды 
теміржол» жобасын жүзеге асыру мақсатында құрыл
ған. Мемлекет басшы сына теміржол көлігі жұмы сы ның 
тиімділігін арттыруға бағыт талған цифрлық шешімдер 
таныстырылды. Жобалар IT және телекоммуникация 
салаларындағы әлемнің жетекші компанияларын тарта 
отырып іске асырылуда.

Бүгінде Қазақстан теміржолы PSA компаниясымен 
бірлесіп, Транскаспий бағытында тұтас цифрлық дәліз 
әзірлеп, іске қосты. Жүйе уақытты үнемдейді және та
сымалдау процесін барынша ашық, ал Қазақстанды 
сауда ағындары үшін тартымды етеді. Wabtec ком
паниясының локомотивтерін тиімді пайдалану 
жөніндегі пилот тық жобасы жүзеге асырылып жатыр.

Бұлтты шешімдерді, Big Data, Интернет заттар 
(IoT) және жасанды интеллектіні (AI) пайдалана оты
рып, «Қазақстан темір жолының» инфрақұрылымы мен 
қызметтерін жаңғырту жұмыстары жүргізілуде.

Президент Көліклогистика және Инновация 
орталықтарын ашу маңызды екенін атап өтті.

– Бұл – «Бір белдеу, бір жол» жаһандық бастама
сы бойынша іске қосылған жоба. Қазақстан Төраға 
Си Цзиньпин 2013 жылы біздің елімізде жариялаған 
ірі жобаны толығымен қолдайды. Осы бастаманың 
арқасында орталықтың құрылысы қысқа мерзімде 
аяқталды. Мұның барлығы – екі ел арасындағы 
табыс ты серіктестік нәтижесі. Бұл жоба Транскаспий 
халық аралық көлік дәлізін дамытуға жаңа серпін 
бермек. Сондайақ Еуразиядағы саудаэкономика 
ынтымақтастығын нығайта түседі деп санаймын. Осы 
орталықтың сапалы салынуына Қазақстанның және 
Қытайдың көптеген мамандары атсалысты. Мен бүгін 
баршаңызға ризашылығымды білдіремін, – деді Қасым
Жомарт Тоқаев.

Президент Қазақстанды Еу р а зияның негізгі тран
зит хабына айналдыру мақсатында қабылданып жатқан 
кешенді шараларды оң бағалады. Бұл ретте Мемлекет 
басшысы шын мәнінде бәсекеге қабілетті болу үшін за
ман талабына сай инновациялық шешімдер қабылдаған 
жөн деп санайды.

– Жуырда өткен Үкіметтің кеңейтілген отыры
сында эко номиканың барлық саласын цифр ландыру 
мәселесіне ай рық ша мән бердім. Қазақстанда озық 
ITшешімдерді енгізу үшін берік негіз қалыптасқан. 
Отандық теміржол саласы «цифрлық жарысқа» уақыт 
оздырмай қо сылуға тиіс. Бұған белгілі бір деңгейде 
әзірлік бар екенін көріп отырмыз. Цифрландыруды же
делдету есебінен таяу арада тасымал тиімділігін арттыру 
және шығындарды қысқарту міндеті тұр. Бұл тек көлік
логистика саласының ғана емес, жалпы экономиканың 
дамуына тың серпін береді. ITшешімдер ретсіз 
енгізілмей, бірбірін то лық тырып, біртұтас экожүйе 
қалыптастыруы керек. Бұл – маңызды, – деді Қасым
Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы аталған міндетті жүзеге асыруға 
отандық компанияларды тарту қажет екенін айтты.

– Мен осы жұмысқа отандық ІТкомпанияларды 
тарту туралы ұсынысты толық қолдаймын. Елімізде 
сондай компаниялар және мамандар аз емес. Әлемдік 
ІТкомпаниялармен тиімді байланыс орнату керек.  
Экономиканың барлық саласында осындай стратегия
ны жүзеге асырған жөн, – деді Президент.

Кездесу соңында ҚасымЖомарт Тоқаев бірлескен 
жо ба ларға атсалысып жатқан шетелдік компанияларға 
ал ғыс білдірді. Сонымен қатар Ин но вациялық орталықта 
Huawei Technologies Kazakhstan компаниясының бас 
директоры Чжао Сюй, Lianyungang Port Group компа
ниясы директорлар кеңесінің төрағасы Ян Лонг, Global 
DTC компаниясының бас директоры Уи Тан Йонг, 
Wabtec корпорациясының ТМД, Еуропа, Таяу Шығыс 
және Африка бо йынша аға вицепрезиденті Байхан 
Гохан, «Alan TECH» ЖШСнің директоры Бауыржан 
Айтілеу сөз сөйледі.

Президент ҚасымЖомарт Тоқаев «Қазақстан 
теміржолы» ұлттық компаниясының инно вациялық 
бастамаларымен та ныс  қаннан кейін, теміржол сала
сының ардагерлерімен жүз  десті. Олардың қатарында 
Қалтай Сәмбетов, Борис Есенаманов, Марат Хамзин, 
Болатбек Дүйсемәлиев, Қуаныш Котырев, Ескендір 
Рахметжанов, Оразғали Ахметбаев сияқты құрметті 
теміржолшылар болды.

Халықаралық 
көлік дәлізін 
дамытуға 
жаңа серпін

Облыстық құрылыс, сәулет және қала 
құрылысы басқармасы облыс тық бақылау 
басқармасымен және аудан әкімдерімен 
бірлесіп құры лыс сапасына, оның мерзімінде 
пайда лануға берілуіне жауапты болады.

Ал «Ауыл аманаты» жобасы мен ауыл 
шаруашылығы саласындағы статистикалық 
деректердің енгізілу мәселесі бойынша 
аймақ басшысы бірқатар тапсырмаларды 
пысықтады. 

– Өңірдегі мал саны мен ауыл 
шаруашылығы өнімдерінің ста тистикалық 
деректердегі есебі көбіне сәйкес келмейді. 
Мұны біз Арал, Қазалы аудандарында 
қуаңшылыққа қатысты төтенше жағдай 
жариялаған кезде байқадық. Бұл мәселе 
барлық ауданға тән. Менің тапсырмама 
сәйкес мал басын өзектендіру жұмыстары 
жүргізілді. Ендігі кезекте облыстық ауыл 
шаруашылығы және жер қатынастары 
басқармасына қала, аудан әкімдерімен, 
облыстық жер ресурстарын басқару және 
статис тика департаменттерімен бірлесіп, 
1 шілдеге дейін егін алқаптарын түгендеу 
жұмыстарын өзектендіруді аяқтауды тапсы
рамын. 

«Ауыл аманаты» жобасы бойынша да 
өткен мәжілісте тапсырмалар берген бола
тынмын. Биыл өңірге 5,7 млрд теңге қаржы 
қаралды. Өнім өндіруді арттыру бағытында 
әсіресе, ауыл шаруашылығы саласындағы 
ірі жобаларды несиелендіру керек. Қала, 
аудан әкімдерімен бірле сіп, жо баларды 
сүйемелдеуді ұйым дас тырып, өңірлік жоба
лар пулын қалып тас тыру қажет, – деді аймақ 
басшысы. 

Жиында сондайақ жылу беру 

маусымының өту барысы қосымша қаралды.  
Облыстық энергетика және тұрғын үй

коммуналдық шаруа шылық басқармасының 
басшысы Медет Усаин жылу беру маусы
мының өту барысы туралы баяндады. 

– Облыс көлемінде жылу беру мау  сымы 
тұрақты жүргізілуде. Бү гінде «Қызылорда  
жылу электр  ор  та   лығы» бойынша №6 бу 
қазан дығы және екінші, үшінші жылу қон  
дырғысы жұмыс істеп тұр. «Жылуэлектр 
орталығында» отын ның резерв қоры бар, 
яғни, 5,3 мың тонна мазут және  233 тонна 
дизель жасақталған. Негізгі мәселе, Сыр
дарияның сол жағалауында 18автоном
ды округтік қазандық салынды. Алайда 
құрылыс толық аяқ талмай отыр. Осыны 
қала әкімдігі  шұғыл қолға алуын сұраймын. 
Құ рылысты аяқтап, «Жылуэлектр ор та
лығының» теңгеріміне беруі тиіс. Өйткені 
жұмыстың аяқталмауы сал дарынан жылу 
беру маусымында екі рет тоқтату орын 
алды. «Қызылжарма» елді мекенінде де бір 
қазандық бар. Оның да құжаттарын толық 
рәсімдеп, орталық теңгеріміне беру керек. 
Дәл осындай қазандық Байқоңыр қаласында  
бар. «Туған ел келбеті» мекемесіне қарасты.  
5 көпқабатты тұрғын үйді жылумен және 
ыстық сумен қамтамасыз етіп отыр. Ол 
қазандықта да кемшіліктер бар. Бұл туралы 
аудан әкіміне бір не ше рет айтылып, хатта
мамен де берілді. Бірақ тиісті жұмыстар 
жүр гізілмей отыр. Бұл өз кезегінде  жы
луды тұрақты әрі сапалы беруге кері 
әсерін тигізуде. Осы ретте қала және ау
дан әкімдеріне жұмысты шұғыл атқаруды 
ұсынамын, – деді басқарма басшысы. 

Басқарма басшысының айтуынша, был
тыр жылу жүйелерін қайта жаңғыртуға 
республикалық бюджеттен 8 жобаға 8,2 

млрд теңге бөлініп, 8,7 шақырым жылу 
жүйесі қайта жаңғыртылған. Биылға 6 жоба
ны жүзеге асыруға 6,4 млрд теңге қаралған. 
Бүгінде мемлекеттік сатып алу жұмысы 
аяқталып, мердігер мекеме анықталған. 

– Өздеріңізге белгілі, 19 ақпанда 
«ҚазТрансГаз» мекемесіне қарасты 
диаметрі 400дік полиэтиленді трубада апат 
орын алып, Шиелі ауданы газдан ажыратыл
ды. 11 елді мекен, оның ішінде 10 мыңнан 
астам тұрғын үй, 35 әлеуметтік нысан бір 
тәулікке жуық  газсыз қалды. Бұл жерде айта 
кетерлігі, Шиелі ауданы әкімдігінің шұғыл 
әрекет етуінің нәтижесінде апат бір тәулікте 
қалпына келтірілді. Ал «ҚазТрансГаз» 
мекемесі мен «ИнтерГазОрталық Азия» меке
месі тарапынан шұғыл әрекет байқалмады. 
Апатты қалпына келтіруде РУ6 мекемесі 
мен қызметкерлері көмектесті және қажетті 
заттар сол аудан әкімдігінен табылды. Ал 
жауапты мекемелер – «ҚазТрансГаз» бен 
«ИнтерГазОрталық Азияда»  авариялық қор 
жоқ болып шықты.  Бізге қажетті трубаны 
Шымкент қаласынан іздеуге тура келер еді. 
Егер сол жақтан келуін күтер болсақ, онда 
аудан халқы екі тәуліктей газсыз отырар еді, 
– деп атап өтті М.Усаин. 

Сонымен қатар 19 ақпанда Маханбетов 
ауылында жеке кәсіпкер жер жұмыстарын 
жүргізу барысында жоғары қысымды газ 
трубасын зақымдап, соның салдарынан Ма
ханбетов және Наурыз елді мекендері 18 
сағатқа жуық газсыз отырған. Одан бөлек, 
Сырдарияның сол жағалауында да апат орын 
алып, 3 сағатқа жуық көпқабатты үйлердің 
тұрғындары газсыз қалды. Осындай апаттар 
электр жүйелері және су құбырларында  да 
орын алып жатады. Осы ретте басқарма бас
шысы жер жұмыстары кезінде қала және ау

дан әкімдері коммуналдық мекеме өкілдерін 
қатыстыруды ұсынды. 

Сондайақ басқарма басшысы жылу 
беру маусымында әсіресе, қатты аяз күндері 
тұрғындар тарапынан газ қысымының 
төмендігіне шағымның көп болатынын ай
тып, оның бірденбір себебі техникалық 
шартты оңдысолды беру екенін алға тарта
ды. 

– «ҚазТрансГаз» мекемесі 2021 жылы 
5047, былтыр 8218 техникалық шарт бер
ген. Техникалық шарт берерде кез кел
ген  коммуналдық мекеме, мәселен, электр 
желілері бойынша қуатын қарайды. Ал газ 
жүйесінде гидравликалық қысымын есепке 
алып, соған сәйкес ғана техникалық шарт 
беруі тиіс еді. Алайда біздің байқауымызша, 
осы гидравликалық есептің дұрыс жасалма
уынан тұтыну көп болып, сәйкесінше қысым 
жетпеуде. Осы орайда «ҚазТрансГаз» 
мекемесі гидравликалық қысымды дұрыс 
есептеп, техникалық шартты оңдысолды 
таратпай, есеппен беруі тиіс деп ойлаймын, 
– деді басқарма басшысы. 

Сонымен қатар электр жүйесіне 
қатысты да бірқатар мәселелерге тоқталып, 
әлеуметтік нысандарды газға қосудың 
экономикалық тиімділігі де сарапталды 
және қатты отын қоры туралы да баяндалды. 

Аймақ басшысы  аудандардағы 
әлеуметтік нысандардың жылу же лісін 
газға ауыстыру бойынша жұ мыс тарды 
жалғастыруды тапсырды. Бұл ретте көмір 
қорының жеткілікті болуы, әлеуметтік 
нысан дардың қа зандықтарын қайта 
жаңғырту, тұрғындарды комму нал дық қыз
мет термен үздіксіз қамта масыз ету, ажыра
туларды болдырмау, алдын алу шараларын 
қабылдау өте маңызды.

Мемлекет басшысы Қасым
Жомарт Тоқаев Алматыға жұмыс са
пары барысында қаладағы инженерлік 
инфрақұрылымның жайкүйін қоз
ғап, көлік жуу орындары, басқа да 
кәсіпкерлік нысандарының ауызсуды 
пайдалануы мәселесін айтқан бола
тын. Ауызсуды техникалық мақсатта 
пайдалануды азайту да жаңа кодекс
те қарастырылған. Кодекс күшіне 
енген соң екі жылдай уақыт беріледі, 
сол уақыт ішінде кәсіпкерлер суды 
қайта пайдалану технологиясын 
енгізу бойынша жоспарын өткізуі ке
рек. Сондайақ бес жылдың ішінде 
құралжабдықтарын міндетті түрде 
орнатуы тиіс. Жалпы елімізде ауыз
суды техникалық мақсатта пайдалану 
үлесі өте көп. Бұған қатысты салалық 
министрлік Өнеркәсіп және құрылыс, 
Ұлттық экономика министрліктерімен 
бірлескен шараларды қолға алуда.

Нұржан Нұржігітов болжам бо
йынша 2040 жылға дейін Қазақстанда 
су көлемі 1215 шаршы шақырымға 
дейін азаятынын да атап өтті. Гео
графия және су қауіпсіздігі институ
ты мәліметінше, кейінгі 60 жылда, 
1960 жылдан бастап Қазақстандағы 
су көлемі 12,5 шаршы шақырымға 
азайған. Демек, былтыр Қазақстан 
бойынша 102 шаршы шақырым су 
қалыптасқан болса, 1960 жылы ол 
115 шаршы шақырым болған. Бұл – 
бүгінгі күні табиғатта болып жатқан 
процесс. Қазақстанда ғана емес, көрші 
мемлекеттерде де жағдай осындай. Су 
көлемі жылдан жылға азая бермек. 

Сондықтан су шығынын мейлінше 
азайту бойынша шаралар қолға алына
ды. Атап айтсақ, 5 ақпанда Үкіметте 
су ресурстарын басқарудың 2024
2030 жылға дейінгі тұжырымдамасы 
бекітілді. Алдын ала барлық облыс
тарда кешенді жоспар жасалды.

Алдағы уақытта қар, жаңбыр, 
басқа суларды жинақтау үшін жалпы 
республика бойынша үлкендікішілі 
57 су қоймасы салынады. Соның 
үлкен 20сы министрлікке тиесілі. 
Қалғанын жергілікті органдар са
лады. Ал 20 су қоймасының 10ы 
алдағы үш жылда салынуы тиіс. Оның 
біреуі Түркістан облысында былтыр 
бітті, екіншісінің құрылысы биыл 
басталады. Қалған 8 су қоймасының 
құжаттамасын биылғы бірінші 
жартыжылдықта бітіру жоспарланған. 
Оның ішінде Қызылорда облысына 
тиесілі «Қараөзек» су қоймасы да бар. 
Құрылыстар аяқталған соң қосымша 
2,4 шаршы шақырым су жиналуы тиіс.

Гидротехникалық құрылымдарды 
күрделі жөндеуден өткізу, иррига
ция жүйесін қалпына келтіру бағыт
тары да қарастырылған. Айталық, 
133 гидроқұрылымдарды жөндеу 
көзделген. Бұл жұмыстар қосымша 
1,9 шаршы шақырым суды жи
нап қалуға мүмкіндік береді. Жал
пы республика бойынша 32 мың 
шақырымнан астам ирригация жүйесі 
бар. Былтыр жүргізілген түгендеу 
жұмыстары нәтижесінде олардың 14 
мың шақырымнан астамы күрделі 
жөндеуді қажет ететіні анықталды. 
Соның ішінде облыстағы «Қызылорда 
Солтүстік» каналын «Рубикон» 
Авс тралия компаниясы жөндеуден 
өткізеді. 2030 жылға дейін ирригация 
жүйесі жоспарға сәйкес жөндеуден 
өтсе, тағы да қосымша 3 шаршы 
шақырым судың жерге сіңіп кетуіне 
жол бермейді. 

– Тағы бір үлкен бағыт – су 
үнемдеу технологияларын енгізу. 
Мем лекет басшысы нақты талап 

қойып отыр. Жыл сайын 150 мың 
гектарға дейін тамшылатып және 
жаңбырлатып суару жүйесін енгізу 
қажет. Біз оны индикатор ретінде 
Ауыл шаруашылығы минстрлігімен 
әр облысқа бөліп бердік. Бұл ретте 
Қызылорда облысының жағдайын 
түсінеміз. Күріш көп болған соң бұл 
индикатор облыс үшін көп болған 
жоқ. Бар болғаны 3 мың гектар. 
Басқа облыстарға жылына 2224 мың 
гектарға дейін енгізу міндеттелді. 
Себебі күріштің өзінің ерекше 
жағдайы бар.

Айта кетерлігі, Үкімет тарапынан 
жаңбырлатып, тамшылатып суару 
технологиясын енгізем деушілерге 
субсидия бар, 50 пайыз шығынын 
мемлекет төлеп береді. Қазір Ауыл 
шаруашылығы министрлігімен бірге 
ережеге өзгерістер енгізілуде, алдағы 
уақытта оның көлемін 80 пайызға 
жеткізетін боламыз. Сондайақ 
желтоқсаннан бастап егістік жерге 
ұңғыма қазу үшін субсидия көлемі 50 
пайыздан 80 пайызға көтерілді. Бұл 
– ең маңызды бағыт. Суды үнемдеу 
технологияларын пайдаланбасақ, су 
тапшылығы мәселесін шеше алмай
мыз, – деді Нұржан Нұржігітов.

Сондайақ, министр цифрлан
дыру, автоматтандыру мәселесіне 
де тоқталды. 2026 жылға дейін 3,5 
мың шақырым ирригация жүйесіне 
есеп құралдары қойылуы керек. Бұл 
да 500600 млн шаршы метр суды 
үнемдеуге мүмкіндік береді. Ағын 
суға байланысты тарифті реттеу функ
циясы Су ресурстары және ирригация 
министрлігіне беріледі. Тарифті рет
теу үшін еліміздегі ғылымизерттеу 
институттары жердің құнарлылығы, 
судың сапасына байланысты зерт
теу жүргізетін болады. Осылайша, 
есептегіш құрылғылар орнаты лып, 
егілетін дақыл мен жердің құнар
лылығы ескеріліп, сол нормаға сәйкес 
су беріледі. Нормадан артық су алын
са, оның төлемі де басқаша болады. 
Бұдан бөлек, Қазақстанда 15 шаршы 
шақырымнан астам жерасты сула
ры бар. Бүгінде соның 2 пайызы ғана 
пайдаланылуда. Бұл да үлкен резерв. 
Сондықтан салалық министрлік жер
асты суларын ауызсу ретінде пайда
лану бойынша да шараларды қолға 
алады.

Жиында облыс әкімі жергілікті 
шаруа қожалықтарына суармалы 
суды үнемдеп пайдалану қажеттігін 
ескертті.

– Өңірдің басты су артериясы 
– Сырдария трансшекаралық өзені 

облыстың барлық аумағынан өте ді. 
Елді мекендердің 85 пайызы, тұр
ғындардың 93 пайыздан астамы өзен 
маңында орналасқан. Сыр күріші 
– аймақтың табиғи ерекшелігіне, 
ауа райы мен топырақ құрамына 
бейімделген негізгі дақылымыз. 
Сыр дарияның 90 пайызынан астам 
суы республикадан тыс жерлерден 
келетінін ескерсек, «АралСырдария» 
бассейнінде ауыр ахуал қалыптасуда. 
Мемлекет басшысы Үкіметтің 
кеңейтілген отырысында Түркістан 
және Қызылорда облыстарында 
құр ғақшылық қаупі туындағанын 
айтып, су үнемдейтін технология
ларды енгізуді тапсырды. Аймақта 
су тапшылығының алдын алу үшін 
Үкімет резервінен бөлінген қаржыға 
өткен жылдары 21 канал тазаланып, 52 
ұңғыма қалпына келтірілді. Қосымша 
133 дана насос сатып алынды. Арнайы 
жұмыс топтары құрылып, егістікті 
кезектесіп суару, қашыртқыдағы суды 
екінші рет пайдалану іске асырылды. 
Биыл да су алу кезеңіне барлық ны
сандар толық дайын болуы керек, – 
деді Нұрлыбек Нәлібаев.

Облыс әкімі шаруашылықтардың 
магистралдық каналдардағы суды 
есепсіз пайдаланатынын, артық күріш 
егетінін сынға алды. Жауапты меке
мелерге бөлінетін су көлемін қатаң 
бақылауды тапсырды. Ысырапқа жол 
беріп, талапқа бағынбайтындар заң ая
сында жазаға тартылатынын ескертті.

– Облыстың ірі шаруашылықтары 
ауыспалы егіс тәртібін сақтаудың, 
атыздарды лазерлік тегістеудің суды 
үнемдеудегі, өнімділікті көтерудегі 
тиімділігіне көз жеткізуде. Мемлекет 
басшысы Үкіметтің кеңейтілген оты
рысында көрші елдердің тәжірибесін 
зерттеп, су үнемдеу технологияла
рын кеңінен енгізуді тапсырған бо
латын. Күріш алқабындағы суды 
үнемдеудің бірденбір жолы – атыз
дарды лазерлік тегістеу. Өзбекстан 
Республикасында ЮНЕСКОның 
«ZEF/UNESCO» жобасы шеңберінде 
іске асқан ғылыми зерттеулерге тал
дау жүргізілді. Нәтижесінде суарма
лы суды 20 пайызға дейін үнемдеуге 
және өнімділікті 30 пайызға дейін 
арттыруға болатыны дәлелденді. Бұл 
әдісті аймағымыздың диқандары 
2013 жылдан бері инженерлік 
жүйеге келтірілген ауыспалы күріш 
егістігінің 55 пайызына енгізді. 
Алдағы уақытта бұл жұмыстарды әрі 
қарай жалғастырамыз, – деді аймақ 
басшысы.

Облыс әкімі министрден лазер лік 

тегістеу әдісін су үнемдеу тех но ло
гияларының қатарына қосу жөніндегі 
ұсынысты қолдауды сұрады.

Су тапшылығына байланысты 
күріш көлемі жыл сайын азаюда. 
2028 жылға қарай күріш алқаптары 
72 мың гектарға дейін қысқарады. Об
лыс әкімі атап өткендей, ұсыныстарға 
қарамастан, өндіріске жаңа техноло
гияларды енгізу өте баяу жүргізілуде. 
Әзірге ірі шаруашылықтар ғана 
көшуде. Солардың бірі – «Таң ЛТД» 
ЖШС. Жиында серіктестік директо
ры, Қазақстанның Еңбек Ері Имамзада 
Шағыртаев өз тәжірибесімен бөлісті.

– Суға қажеттілік жыл сайын ар
тып келеді. Біз Жапонияда күрішті 
қалай өсіретінін, қандай техноло
гияны қолданатынын көзбен көру 
үшін бірнеше рет бардық. Күріш 
алқаптарының тегістігі бес сантиметр 
болуы қолайлы деп айтқанымызда, 
жапон ғалымдары үзілдікесілді 
қарсы болды. Олар кедірбұдыр 
мүлдем болмауы керек деп санай
ды. Бұл жағдайда күріш сабағы 
біркелкі өседі, бұл суды айтарлықтай 
үнемдейді. Сонымен қатар жоғары 
өнімділікке қол жеткізуге мүмкіндік 
береді. Жапонияда тұщы су қымбат 
және қорлары шектеулі. Сондықтан 
оны оңтайлы пайдалануға тырыса
ды. Оларда қашыртқы су деген жоқ. 
2000 жылдардан бастап біз жапондық 
әріптестеріміздің тәжірибесін сәтті 
қолданып келеміз, – деді Имамзада 
Шағыртаев.

Сондайақ озық технологияларды 
қолдану шағын шаруашылықтар үшін 
қиын екенін айтты. Себебі қомақты 
қаржыны қажет етеді. Оған кез кел
ген шаруашылықтың шамасы жете 
бермейді.

Жиында ауыл шаруашылығы және 
жер қатынастары басқармасының 
басшысы Талғат Дүйсебаев ауыс
палы егіс жоспары бойынша 
биыл 84 мың гектарға күріш егу 
жоспарланғанын айтты. Дегенмен, 
су тапшылығы жағдайын ескере 
отырып, күріш көлемінің 72,3 мың 
гектарға дейін қысқаруы болжанып 
отыр. Сәуірде вегетациялық кезеңге 
арналған су лимиті бекітілгеннен 
кейін егіс көлемі қайта қаралуы 
мүмкін. Күрішті ылғал көп қажет 
етпейтін азықтық дақылдарға, май
лы дақылдарға, жоңышқаға ауысты
ру жоспарланған. Сондайақ жыл 
сайын картоп пен көкөніс, жүгері, 
бақша дақылдарының егіс көлемі 
ұлғаюда. Бүгінгі таңда облыстағы 
барлық егістік алқаптарының жалпы 

көлемі 286 мың гектарды құрайды, 
оның 178 мыңы алты массивте 
орналасқан инженерлікжоспарланған 
мелиорацияланған жерлер.

Кездесу барысында аймақтың 
ауыл шаруашылығы саласына 
қатысты көптеген өзекті мәселелер 
көтерілді. Белгілі болғандай, облыста 
күні бүгінге дейін «Қазсушар» РМК
на соңғы вегетация кезінде алған 
суының ақшасын төлемей келген шар
уа қожалықтары бар.

Сондайақ жиында «АралСыр
дария» бассейндік инспекциясының 
басшысы Қайратбек Сәрсенбаев, 
«Қазсушар» кәсіпорны Қызылорда 
филиалының директоры Роллан Ах
метов, Ы.Жақаев атындағы Қазақ 
күріш шаруашылығы ғылымизерттеу 
институтының басқарма төрағасы 
Сұлтанбек Тәуіпбаев, Қазақ су шаруа
шылығы ғылымизерттеу институты 
басқарма төрағасының орынбаса
ры Нұрлан Балғабаев, «BNK Group» 
компаниясының құрылтайшысы 
Ниязәли Бейсенбаев баяндама жа
сап, су ресурстарын тиімді пайдалану 
бағытындағы тәжірибелерін бөлісті.

Жиынға топырақ сапасын 
жақсартатын ылғал үнемдейтін техни
ка мен органикалық тыңайтқыштарды 
өндірумен және жеткізумен айна
лысатын кәсіпкерлер шақырылды. 
Өзбекстанның «OMAD Start» ком
паниясы тамшылатып және жаң
бырлатып суаруға арналған жаб дық
тарын, «Soil Solution» ЖШС топырақ 
ылғалдылығын сақтауға көмектесетін 
өнімдерін ұсынды.

Жиын соңында облыс әкімі тиісті 
тапсырмалар берді. Атап айтсақ, 
ауыл шаруашылығы және жер 
қатынастары басқармасы басшысына 
ауыл шаруашылығы өнімдерінің жал
пы өнімін екі есеге арттыру бойынша, 
агротехнологияларды, минералды 
тыңайтқыштарды қолдану, тұқым са
пасын жақсарту есебінен өнімділікті 
арттыру бойынша, күріштің жаңа 
сорттарын өндіріске енгізу, жергілікті 
жерде су үнемдеу технологияларын 
енгізу қарқыны мен көлемін арттыру 
бойынша нақты шаралар қабылдауды 
тапсырды.

Сондайақ «АралСырдария» бас
сейн дік инспекциясы басшысына бе
кітілген кестеге сәйкес «Шардара» су 
қоймасынан берілетін су көле мін қа
дағалауды, «Қазсушар» РМК облыс
тық филиалы облыстағы бар лық су 
шаруашылығы нысандары мен на сос 
қондырғыларын су қабылдау кезеңіне 
дайындау жұмыстарын аяқтауды тап
сырды. Қызылорда қаласы мен аудан 
әкімдері бірлесе отырып, облысқа 
бөлінген су көлемін қатаң бақылауда 
ұстауы, оның ішінде жоспардан тыс 
егілген дақылдарға су беруді бол
дырмауы тиіс екені айтылды. Бұдан 
бөлек, ауыспалы егіс талаптарына 
сай келмейтін шаруашылықтарды 
бақылауға алу тапсырылды. Барлық 
тапсырмалардың орындалуын бақы
лау облыс әкімінің орынбасары Бақыт 
Жахановқа жүктелді.

Айта кетейік, бұған дейін 
Қызылордада Парламент Сенатының 
аграрлық мәселелер, табиғатты пай
далану және ауылдық аумақтарды 
дамыту комитетінің төрағасы Әли 
Бектаев бастаған депутаттар, Су ре
сурстары және ирригация бірінші 
вицеминистрі Болат Бекнияз, Ауыл 
шаруашылығы вицеминистрі Бағлан 
Бекбауов, шаруашылық құрылымдары 
мен су шаруашылығы мамандарының 
қатысуымен жаңа «Су кодексі» бо
йынша көшпелі отырыс өтті.

Өзекті мәселелер талқыланды Сенат депутаттары 
әлеуметтік 
нысандарды 
аралады

ҚР Парламенті Сенатының Аграрлық мәселелер, табиғатты 
пайдалану және ауылдық аумақтарды дамыту комитетінің депу-

таттары облысқа жасаған сапары 
барысында «Анаға тағзым» орталығы және «Orda school» 

жеке мектебінің жұмысымен танысты.

Су тапшылығы 
талапты күшейте береді
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«Қызылорда облысының 
Құрмет грамотасы-

мен наградтау туралы 
ережесін бекіту туралы» 
Қызылорда облыстық 

мәслихатының 2015 
жылғы 16 қыркүйектегі 

№ 303 шешіміне 
өзгерістер енгізу туралы

Қызылорда облыстық мәслихаты ШЕ
ШІМ ҚАБЫЛДАДЫ:

1. «Қызылорда облысының Құрмет 
гра мотасымен наградтау туралы ережесін 
бекіту туралы» Қызылорда облыстық мәс
лихатының 2015 жылғы 16 қыркүйектегі 
№303 шешімімен (нормативтік құқықтық 
актілерді мемлекеттік тіркеу тізілімінде 
№5195 тіркелген) мынадай өзгерістер ен
гізілсін:

көрсетілген шешіммен бекітілген 
Қызылорда облысының Құрмет грамотасы
мен наградтау туралы ережесінде:

7тармақ келесі редакцияда жазылсын:
«7. Құрмет грамотасымен наградтау ту

ралы ұсыныс жасауға Қызылорда қалалық 
мәслихатының депутаттары, еңбек және 
шығармашылық ұжымдар, қоғамдық және 
діни бірлестіктер, саяси партиялар, заңды 
тұлғалар және өзге де бастамашылық топ
тар бастама жасай алады»;

9тармақ келесі редакцияда жазылсын:
«9. Құрмет грамотасымен наградтау 

бойынша келіп түскен құжаттар алдын 
ала қарау және наградтау жөнінде ұсыныс 
әзірленуі үшін наградтау жөніндегі облыс 
әкімі жанындағы комиссияға (бұдан әрі – 
Комиссия) жіберіледі.

Комиссияның оң қорытындысына сәй
кес облыс әкімі мен облыстық мәслихат 
төрағасының (немесе олардың міндеттерін 
атқарушының) бірлескен өкімі арқылы 
Құрмет грамотасымен наградтау туралы 
шешім қабылданады.

Шұғыл жағдайларда облыс әкімі мен 
облыстық мәслихат төрағасы Құрмет гра
мотасымен наградтау туралы шешімді 
Комиссияның қорытындысыз да қабылдай 
алады.»; 

10тармақ келесі редакцияда жазылсын:
«10. Құрмет грамотасын тапсыру салта

натты түрде жүргізіледі. Құрмет грамота
сын облыс әкімі немесе облыстық мәслихат 
төрағасы немесе олардың тапсырысы бой
ынша өзге тұлға тапсырады»

2. Осы шешім оның алғашқы ресми 
жарияланған күнінен кейін күнтізбелік он 
күн өткен соң қолданысқа енгізіледі.

Қызылорда облыстық
 мәслихатының                  
төрағасы                              Н. Байқадамов

Ветеринария саласындағы 
мiн деттердің бірі – халықтың ден
саулығын жануар мен адамға ортақ 
аурулардан қорғау. Жануарлар ара
сында таралған аурулардың ішінде 
жұқпалы індеттердің адам бала
сына әкелер қатері орасан. Олай 
дейтініміз, жұқпалы індеттердің 
таралу ауқымы өте жоғары, яғни 
індет тіркелген ошағынан асып ау
дан, облыс, мемлекет көлемінде, 
кей де бірнеше құрлыққа дейін та
ралуымен сипатталады. Жұқпалы 
індетке шалдыққан мал өзінің еге
сіне, содан кейін аудан, облыс жә
не мемлекет деңгейінде орасан зор 
әлеуметтік, экономикалық зиян 
әке летіні айтпаса да түсінікті. 

Осыған байланысты мемлекет 
тарапынан 2024 жылға жануар
лар дың аса қауіпті ауруларының 
алдын алу бойынша Қызылорда 
об лысына 14 түрлі ауруға қарсы 
ве теринариялық препараттар (вак
цина) республикалық бюджет 
есе бінен бөлініп, аудандар мен 
Қы зылорда қаласына таратылды. 
Бе кітілген жоспарға сәйкес, егу 
жұмыстары тегін жүргізіледі.    

Соның ішінде құтыру ауруы
на қарсы мүйізді ірі қара, уақ мал, 
жылқы, түйе, итмысықтар егіл се, 
аусыл, лептоспироз, листе риоз, 
пастереллез ауруларына қар
сы мүйізді ірі қара мен уақ мал; 
Сібір жарасына қарсы мүйізді ірі 
қара, уақ мал, жылқы, түйе, шош
қа; нодулярлы дерматит, қарасан,  
сондайақ вирусты диарея және ин
фекциялық ринотрахеит аурулары
на қарсы мүйізді ірі қара егілсе, күл 
ауруына қарсы уақ мал, оба ауруы
на қарсы уақ мал, түйе, құс тұмауы 
ауруына барлық үй құстары, эхи
нококкозға етқоректілер (дегель
минтизация), туберкулез аурына 
мү йізді ірі қара тексеріледі.

Осыған қосымша жергілікті 
бюджет қаражаты есебінен (тегін) 
жануарлардың энзоотиялық ауру

лары: МІҚ ауруларынан – тей
лериоз (өттеу), пироплазмоз, уақ 
мал ауруларынан – фасциолез, 
жыл  қы ауруларынан – сақау, гаст
ро филез, түйе ауруларынан – три
паносомозға бекітілген жос пар 
бойынша алдын ала егу ісша
ралары жүргізіледі.

Айта кететін бір жайт, вете
ри нариялық қауіпсіздікті сақтау 
ве теринариялық ұйымдардың ға
на ісі емес, бұған жеке және заң
ды тұлғалар да міндетті. ҚРның 
10.07.2002 жылғы №339 «Ве те
ринария туралы» Заңының 25ба
бының талабына сәйкес жа н
уар  лар аурулары, онымен қо са 
жануарлар мен адамдарға ортақ 
ау рулардың алдын алуда жеке 
және заңды тұлғалар вете рина рия
лықсанитариялық қауiп сiздiктi 
қам тамасыз ету үшiн өз малы
на уақытылы вакцина (егу) және 
диаг ностика қамтамасыз етуге, 
мал ды толықтай бірдейлендіріп 
оты руға, жаңадан туған төл, са
тып алған (әкелген) мал туралы 
ха барлауға, ветеринария саласы 
мамандары ветеринариялық iс
ша раларды атқарған кезде көмек 
көрсетуге міндеттілігі көзделген. 
Сондықтан ветеринариялық қауіп
сіздікті сақтағанымыз өзімізді қор
ғағанымыз екенін әрқашанда есте 
ұстағанымыз жөн. 

Сөз соңында айтарымыз, ҚР 
«Ветеринария туралы» Заңында 
белгіленген талаптарды орындау 
әрбір жеке және заңды тұлғаларға 
міндет, ал ветеринариялық талап
тардың орындалуын бақылау біздің 
негізгі бағытымыздың бірі болып 
қала бермек. Сондықтан алдағы 
уақытта әрбір ветеринариялық іс
шараларды бірлесе атқаруға ша
қырамыз.

ҚР АШМ ВБжҚКнің
 Қызылорда облыстық 

аумақтық инспекциясы

Жұқпалы аурумен 
жұмыла күресу керек

Аналық 
алғысымды 
білдіремін

Адам  басы ауырып, балтыры сызда
са, ең бірінші дәрігерге жүгінеді. Аяқасты 
қатты ауырып жедел жәрдеммен облыстық 
медициналық көпбейінді аурухананың 
жансақтау бөліміне ауыр халде 
жеткізілдім. Адам жанының араша
шысы ақ халатты абзал жандар 
күнітүні науқастардың жағдайын 
бақылап, назарда ұстады. Өзінің 
мамандығын таңдаған, білімді 
де білікті дәрігер, нейроинсульт 
бөлімінің меңгерушісі Баешов 
Рүстем Әбдімәуленұлына ерек
ше алғыс айтамын. Бөлімнің ем
деу дәрігері Жүсіпбекова Мараш 
Жеңісбекқызына, жансақтау бөлімінің реаниматолог дәрігері Жүсіпов 
Ертайға, мейірбикелер Гүлзат, Гүлфайруз, Шолпанға алғысымды ай
тамын. Ауруханаға түскендегі ауыр халімді көрген дәрігерлер жедел 
қимылдап, шұғыл шешім қабылдаған. Мен сияқты қарт кісілердің  
ауруынан айығып кетуі өте қиын. Соған қарамастан дәрігерлердің 
білімділігінің, осы кісілердің тыным таппай барлық емдомды 
жүргізуінің  арқасында аяғымды тік басып бұрынғы жағдайыма келіп, 
құлантаза айығып, отбасыма оралдым. Әр науқасқа мейірімін төгіп, 
дәрідәрмегімен де, жылы сөзімен де ем дарытқан дәрігерлер еңбегіне 
бас иемін. Ардагер ана ретінде алғысымды білдіре отырып, дендеріне 
саулық, отбастарына амандық, адам жанының арашашысы болып, адал 
еңбек жолында табысты болуларына тілектеспін. Мың алғыс, сіздерге 
ақ халатты абзал жандар.

Үржан Исмайылқызы РЫСҚҰЛОВА,
 тыл ардагері, 88 жаста.

 Қызылорда қаласы

Мына жер басып 
жүрген тіршілікте, үлкенді-
кішілі, жас-кәрі адамдарды 

көріп-біліп байқайтын бір 
заңдылығың – олардың 

өз атына лайық не лайық 
емес, жақсы немесе 

жаманға бөлінетіні. Әрине, 
ешкімнің де төмен, жар-

тыкеш адам болғысы 
келмейді. Оның үстіне 

жақсы жанға да, жаман 
кісіге де жатқызуға бола-

тындар жеткілікті. Рас, 
жаман адамды көрсек, 

кейде «тексіз, Құдай ұрып 
қойған ғой» дейтініміз де 

бар. Десек те өз басы-
мыз мұндайда Құдайды 
кінәлағымыз келмейді, 

өйткені ең басты мәселе 
өзімізде. Заманың жақсы 
ма, қол-аяғыңды байлап 
қойған жоқ па, онда тал-

пын, тырыс, еңбек ет. Алла 
тағала «нұрлы ақылды, 
ыстық қайратты, жылы 
жүректі» (Абай) не үшін 

берді?

Айталық, кәмелетке толған әр 
адам күніне 100 қыш құя алады, 
есептесең, жылына 35 600 кір піш 
бұл – бір даңғарадай үйдің қа
бырғасы. Ендеше, бүгінгі заманда 
көп нәрсе өзімізге байланысты 
екені дәлел тілемесе керек.

Айтайын дегенім, қырық кісі
лік емес, бір кісілік ақылы бар жы
лы жүрек иесінің өзі осы ақы лын 

жұмсап, үнемі еңбек етсе, өмірден 
өз орнын таба алады. Бұл – не ай
тары бар, бәріміздің басымыздан 
ер те лікеш зырлап өте шығатын 
бес күн дік жалғанда ең негізгі 
нәрсе. Өмірден өз орныңызды та
бу – шын адам болу. Егер осындай 
деңгейдәрежеге жете алмай жүр
ген пенделердің өте көп екенін 
ес  керсек, еліміздің әлі де еркін, 
еңселі бола алмауының да түпта
мыры осы шындық факторда жат 
қаны ақиқат қой.

Осыған орай абыз ақынымыз 
Абайдың:

– Әсемпаз болма әрнеге,
Өнерпаз болсаң, арқалан.
Сен де бір кірпіш дүниеге
Кетігін тап та, бар қалан, – де

ген ғажап жолдары еске түседі. 
Талабың тас жармаса да, өз күш
қайратыңды шамалау, өмірдегі 
тек өз орныңды тауып, кірпіш бо
лып қалану – ақылдылығың ға на 
емес, нағыз адам бола алу – аза
маттық.

Менің осы бір жазбамды 
осы лай сабақтап отырған себе
бім – қазақтың қадірлі қызы, жа
зушы Нұрмахан Елтай дың жары, 
марқұм Орынкүл Молдағалым
қызының жарқын бейнесі жадыма 
оралып отырғандықтан. Адамның 
бітімболмысы қалыптасуы, жа
рық дүниеге қадамы, ғұмыр са
пары есімінен басталса, Орынкүл 

деген ерекше есім ғана емес, әке
шешесінің ақ ниетін арқалаған, 
яғни жүзеге асырған бір ныспы. 
Өмірден өз орнын тапқан Гүл. 
Бі раз жылдан бері көріп жүрген, 
қолынан талай рет дәм татқан біз 
де көп мінезқұлқынан хабардар
мыз десек те жаңылыспаспыз. 
Мә селен, Жаңақорған, Шиелі өңі
рінде талай қаламгержурналист, 
мыңдаған таныс, туысбі ліс те рі
міз бар. Беделді ақсақал, үл кен 
мансап иелері де жоқ емес. Алай
да солардың ішінен бізге Нұр
махан өте жақын, жанашыр іні, 
дос. Тек маған емес, қанаттас дос

тарым ақын Дәулетбек Байдрах
манұлы, дәрігер Амангелді 
Әбд рах ман ұлына да. Неліктен? 
Нұрма хан ның жеке басының 
жақ сы қасиет те ріне қоса жан 
жары бола алған Орынкүлдің 
шын ниеттілек, мейірбанжо
март жүрегінде де жатыр. «Мың 
сізбізден бір шыжбыж артық» 
деген өмір шындығын мойын
да сақ та артық емесау. Бізді ең 
жа қын ағайындай, дұрысы – Құ
дай дай сыйлап, күтетінін қалай 
ұмытармыз?!

Орынкүлдің әдебиетті білетін, 
танитын оқырман, мәдениетті де 

білетін, талғайтын тоқырман еке
нінен де хабардармыз. Талант ты 
жа зушы, талғампаз журналист 
әке, майталман маман, асыл ана 
өне гелі әсерінен де екені анық, 
жарасқан жұптың перзенттері 
де бізді қалт қысыз сыйлап, сә
лем  десіп тұра тыны. Бұларды 
да таныс тыра кет сек, ең үлкені 
Шың  ғыс, содан кейін Олжас, 
Нау  рызбай. Қа ра шаңырақты ұс
тап отырған Нау рыз бай бізге тіпті 
етене жа қын. Олар дың өсер ұл, 
өнегелі қыз бо лып же тіл  гендіктері 
өз алдына, «Би бол маса да, би тү
сетін үй бола ала  тын дықтары» 
да шындық. Үлкен қыздары Қор
лан ның шаңы ра ғынан да дәм тат
қанымыз бұған дәлел. Әсіресе, 
әке жолын қуған, еліне еңбек ету 
үшін туған журналистқаламгер   
кенже қызы Бифат (Бифатма)  
Нұр маханқызының орны бөлек. 

Мен бұл жерде Орынкүл келі
німнің есте қалар сөз мәнерін, 
сый ластық әдебін, тарқатып та
ныс тырып, қарақан басы қамын 
ой ласа, қызметте де өсіп кетер, ілім 
жолын қуса, мүмкін ірі оқымысты 
болып та кетер өмір жолына үңі
ліп жатпаймын. Ол жоғары оқу 
орнын жақсы бітіргеннен кейін, 
облыс орталығындағы «Агрохим
лаборатория» мекемесінде жетек
ші маман, бас маман болып 
абы  ройлы жұмыс атқарғаны, Жа
ңа қорғанда мамандар бөлімінің 
мең  герушісі болып жұмыс іс те
ге ні, кейінгі уақытта шағын кә
сіп  керлікпен айналысқаны біздің 
бай ла мымыздың шындығын бай
қатса керек. 

Енді Қызылордадағы кейінгі 
бір кездерде жолыққан мықты 
оқырман, ұлағатты бір әйелдің әң

гімесін есіне түсірумен естелігімді 
аяқтайын.

Мектептегі кездесуден соң 
шай іштік. Шағын дастарқанды 
бас қарып отырған директордың 
орын басары Күләш деген келін
шек:

– Бақыт аға, мамандығымыз 
әдебиетші, өзіміз де оқырман бол
ғандықтан сіздің шығармашылы
ғыңызды жақсы білемін. Алайда 
біз бұл жөнінде шиелілік Орынкүл 
деген замандасымыздан артта қа
лып қояды екенбіз. «Менің жұ
байым – Нұрмахан да жазушы. 
Қатал, әділ сыншы Бақыт Сар ба
лаұлының оң бағасын алға ны мыз
ға ризамыз. Ол кісі жерлес қана 
емес, отбасымызбен араласа тын 
жа қынымыз. Осын дай оқыр ман
да рыңыз, жанашыр ларыңыз көп 
бол сын! – деді.

– Жақсы тілегіңізге рақмет. 
Ал Орынкүлді қайдан танисың? 
– дедім.

– Жақында бір ортақ құр
бымыздың үйінде таныстық. Жа
тыр қамайтын жақсы жан екен. 
Тұр мыстық күй беңнен ауысып, 
ел дік мәселеге көш кенде әңгі
меміз жа расып жүре берді. Содан 
соң сө зіміз өзіненөзі әдебиетке, 
Шие ліге ауысқан еді...

Отбасы қамын түгендеп қана 
қоймай, әдебиет мәселелерінің де 
өрбіпөркендеуіне өз үлесін қоса 
алған ананың өсіпөнген қоғамнан 
өз орындарын тапқан  ұрпағы да 
жолын, ізін жалғастырып, жер 
ба сып жүргенде Орынкүлдің ру
хы да мәңгілік жасай беретініне 
сенеміз. 

Бақыт САРБАЛАҰЛЫ,
жазушы, «Құрмет» және 

«Парасат» ордендерінің иегері

СЫЙЛАСТЫҚ
әдебінен жаңылмаған

Суретте Р.Баешов
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мемлекеттік мекемесі басшылығының азаматтарды және заңды тұлғалардың өкілдерін, оның 
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ЖОБА

Ұлы даладағы

Аға буынның ерлігі 
ұмытылмайды
Тарихқа көз жүгіртсек,  репрессия мен соғыс жылдарын

да қазақ халқы өздері қиналып отырса да, мыңдаған адамды 
аман алып қалып, қаншама ұлт пен ұлысқа пана болды. Қазақта 
«Аштықта жеген құйқаның дәмі ауыздан кетпейді» деген сөз бар. 
Бұл ерлік ешқашан ұмытылмайды. Бізге осындай дархан дала
дай кеңдік, бейбітшілік, мейірім сыйлаған халыққа тек наурызда 
ғана емес үнемі алғыс айту керек. Менің ұлтым − украин. Бірақ 
өзімді ешқашан өзге ұлт секілді сезінген емеспін. Қазақша ойлап, 
қазақша таза сөйлеймін. Қазақ отбасының келінімін. Бұл – елге, 
халыққа деген сүйіспеншілігім. Ендігі жерде осы отансүйгіштік, 
ауызбіршілік, адалдық секілді қасиеттерді өзімнің балаларыма 
сіңіргім келеді. Қиынқыстауда қамқор болып, бізді осындай 
жарқын болашаққа жеткізген еліме алғысым шексіз.

Виолетта БОНДАРЕНКО,
Жалағаш аудандық ауруханасының

жұқпалы аурулар бөлімшесінің
мейірбикесі.

Ортақ үйімізден 
береке кетпесін!
1 наурыз − көктемнің басы ғана емес, Ассамблеяның 

құрылған күні. Сондайақ Алғыс айту күні. 
Қазақстан − біздің Отанымыз, ортақ үйіміз. Осы құтты 

шаңырақта 130дан астам ұлттың өкілдері татутәтті, бірлікте, 
ынтымақта тіршілік етіп жатыр. Ұлт пен ұлыстың осылай 
бір арнаға тоғысуы – қазақ халқының дархандығы мен асқан 
төзімділігінің нәтижесі.

Кез келген ұлт үшін бейбітшілік заманда өз халқымыздың 
тілін, салтдәстүрін, мәдениетін ұмытпау, мемлекеттік тілді 
білу өте маңызды, алайда ең басты байлық − еліміздегі ұлттар 
арасындағы достық пен ынтымақ. Сондықтан ешқандай ала
уыздық болмай, барлық ұлт өкілдері татутәтті, береке мен 
бірлікте өмір сүрсе деп тілеймін. 

Бүгінде елімізде әр адамның алаңсыз жұмыс істеуіне 
барлық жағдай жасалған. Ешкімді ешқашан да бөлген емес. 
Бәрімізге бірдей тең құқық берілді. Адамдарды жақындастырып, 
сыйластықты арттыратын осынау мерекеде қазақ халқына алғыс 
айта отырып, барша қазақстандықты осы мерейлі мерекемен 
құттықтаймын.

Саида АДИЛЬБАЕВА,
Е.Бозғұлов атындағы №249

мектеплицейдің мұғалімі

игі дәстүр

1бет 

Қазір байқасақ, Алғыс айту 
күнінің әу бастағы бағдары өзгеріске 

ұшырап бара жатқандай. Жұртшылықты 
жақындастыра түскендіктен шығар, осы күні 

бір-бірімізге, ата-анамызға, жақындарымызға, 
достарымызға алғыс айтуға асығатын болдық. Әлем 
халықтарының Алғыс айту немесе Ризашылық күнін 
атап өту тарихына зер салғанда, бұл мерекенің  діни  

негізі жоғалып, біртіндеп жалпыхалықтық сипат алғанын 
байқаймыз.

Қазақтың ізгі ниетін таныған, 
дастарқанынан ас ішкен, қамқор
лы ғын көрген ұлттар біздің ата
әже леріміздің кең пейіліне риза
шы лығын айтудан жалыққан емес. 
Әлеуметтік желілерде алғыс біл
дір ген жандардың жүздеген мы
салын көруге болады. Бүгінде жер 
ауып келген, сол кезді көзімен көр
гендерден ешкім қалған жоқ. Бірақ 
олар қазақтан көрген жақсылығы 
жайында ұрпағына айтып кеткен.   

Сондықтан 1 наурыз – Қазақстан 
халқы ассамблеясының құрылған 
күнімен орайластырылып, осы ме
реке бекітілді. Жыл сайын барлық 
этностардың бірбіріне және оларға 
мейірбандық танытқан қазақтарға 
Алғыс айту күні ретінде атап өту 
ұсынылды. 

Қазір байқасақ, Алғыс айту кү
нінің әу бастағы бағдары өзге ріс ке 
ұшырап бара жатқандай. Жұрт  шы
лықты жақындастыра түс кен  діктен 
шығар, осы күні бірбірі мізге, ата
анамызға, жақында рымызға, доста
рымызға алғыс ай  туға асы ғатын 
бол дық. Әлем ха лық та рының Алғыс 
айту немесе Ризашылық күнін атап 
өту тарихы на зер салғанда, бұл ме
рекенің ді ни негізі жоғалып, бір
тіндеп жал  пыхалықтық сипат алға
нын бай қай мыз.

Дөңгеленген дүниенің әр қиы
рындағы елдердің салтдәстүрімен 
түрленген мереке тағылымға бай. 
Әсілі «еңбекке, туған жерге, адам
дардың бірбіріне ризашылығы ри
зықты арттырады» деген сенім нің 
астарында шындық бар. Амери
ка лық фильмдерде жиі көрініс бе
ретін бұл мерекенің тарихына, он
да атқарылатын әдетғұрыптарға 
тоқталып өтейік. Алғыс айту күні 
АҚШта  қарашаның төртінші бей
сенбісінде басталып, әрі қарай 
Рож дествоға дайындыққа ұласады. 
Ертесіне бәріміз «Қара жұма» деп 
жүрген жаппай сатылым науқанына  
кезек келеді. Осы тұстағы бір ұқ
састық, біздің Алғыс айту кү ні де ал

дымен аналар мерекесіне, одан Амал 
мерекесіне, әрі қарай Ұлыстың ұлы 
күні – Наурызға жалғасып кетеді. 
Сөйтіп басы мейраммен басталған 
наурыз айының соңына дейін той 
болады.    

Тарихтан азкем келтірсек, 
Американың Массачусетс штаты
на 1620 жылы келген иммигрант
тар жаңа жердегі климатқа үйрене 
алмай, жартысынан көбі суық пен 
аштықтан қырылып қалған. Сол 
сәтте жергілікті үндістер көмекке 
келіп, оларға бұршақ, жүгері, 
асқабақ және басқа да дақылдарды 
өсіруді үйретеді. Келесі жылы мол 
өнім жинаған соң, Жаратқанға 
алғыс айтуды ұйғарады. Сол күні 
өздеріне көмектескен тайпа көсемі 
мен үндістерді сыйлы қонақ етеді 
де,  осыдан бастап Алғыс айту күні 
пайда болады. 

Қазір бұл – отбасы түгел бас 
қосатын, көптен көріспегендер дас
тарқан басында жиналатын күн. 
Дастарқан мәзірінде міндетті түрде 
күркетауық еті болады. 

Канададағы Ризашылық күні 
ХІХ ғасырда ұлттық мереке болып 
жарияланған. Елдің парламенті 1957 
жылы қазанның екінші дүйсенбісіне 
ауыстырды. Мұнда да отбасы түгел 
дастарқан басына жиналып, халық 
шерулетіп, жаппай қыдырады.  

Немістер бұл мерекеде мол 
өнім мен несібе бергені үшін 

туған жердің жомарттығына алғыс 
білдіреді. Шіркеулер мен қалалар, 
әсіресе ауылдар қолдарына жеміс
жидек, дәнді дақылдар, гүлдер ұс
тап шыққан халыққа толады. 

Жапонияда бұл – Еңбекке риза
шылық күні. О баста жұмыс шы
лар дың құқын қорғау үшін атап 
өтіл ген болса, қазір саяси сипат
тан ада, ұлттық мерекеге айналды. 
Екінші дүниежүзілік соғыста же
ңіліп, қалжыраған жапон билігі бү
кіл бақ та, жақсылық пен дәулет 
те, тек еңбек арқылы келетінін ха
лыққа осылай ұғындырған. Қытай
лықтар Ризашылық күні жиынте
рім маусымының аяқталғанына 
қуа нып,  астықты жинап алғаны 
үшін Айдаһарға алғыс айтады. 
Риза шылық күні Кариб аралдары
на қарасты Гренадада демокра
тия лық билікті қалпына келтіруге 
көмектескен американдық солдат
тарға құрмет ретінде, Батыс Афри
кадағы Либерияда молшылық сұ
рау үшін, Голландиядағы Лейден 
қаласы тұрғындары АҚШқа алғаш 
барған атабабаларын ұлықтау үшін 
тойланады.

Жалпы алғыс айту, алғыс алу, 
ризашылық туралы бабалардан 
жеткен тағылымды әңгіме көп. 
Олардың барлығына ортақ бір түйін 
бар, ол – алғыс, бата алған адам 
мұратына жетеді.  
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Жиынға қалалық мәслихат тө
рағасы Ибадулла Құттықожаев, 
об лыстық қоғамдық даму бас
қар масының басшысы Алмасбек 
Есмаханов, облыстық арда гер лер 
кеңесінің төрағасы Серік Дүй
сенбаев, «НевадаСемей» об  лыс 
тық қоғамдық бірлес тігі нің тө 
рағасы Сәбит Әбіш жә не бір лестік 
мүшелері мен мәс лихат де пу тат
тары, «Жас сар баз» әс керипат
риот тық қозға лы сының мүше лері 
қатысты.

– 1989 жылдың 28 ақпаны – елі
міздің тарихында ерекше күн. Осы 
күні КСРО Жоғарғы Кеңесіне де 
путаттыққа үміткер, белгілі ақын 
Олжас Сүлейменовтің бас та  ма
сымен «НевадаСемей» жал пы ха
лықтық антиядролық қоз ғалысы 

құ рылды. Ядролық сы нақтардың 
адамзатқа тигізген зар дабы ора
сан. «НевадаСемей» қозғалысы 
Семей полигонын жабумен ғана 
айналысқан жоқ, сонымен қатар 
ядролық қуат қа ие басқа елдерді де 
осынау үл гілі тәжірибеге талпын
дырды. Елі міз бейбітшіліксүйгіш 
саясатымен әлемдік қоғамдастықта 
өзіндік орнын алған елдердің са
натында танылды. Ізгі қоғам, 
жар  қын болашақ үшін жасампаз 
қа дам жасап, Семей полигонын 
за лалсыздандыруға қатысқан аза
маттардың рухына бас иіп, боз
дақтарымызды ұмытпаймыз. Ендігі 
жерде сол кездегі сарбаз дар ерлігі 
ұлықтала бермек. Елі міз аман, 
жұр тымыз тыныш болсын, – деді 
И.Құттықожаев. 

Апатты аймақта борышын өте
ген азаматтарды еске алу шара
сында Сыр жұртшылығы атынан 
гүл шоқтары қойылып, Құран ба
ғыш талды. 

Облыстық ардагерлер кеңе
сінің төрағасы Серік Дүйсенбаев 
ізгі лебізін білдіріп, жастарды пат

риоттық негізде тәр биелеуге сі
ңірген еңбектеріне алғысын жет
кізді. 

Сынақ зардабын жоюға қатыс
қан дарды еске алу шарасы «Достық 
үйінде» сал та натты шараға ұласты. 
Онда об лыстық қоғамдық даму 
басқар масының басшысы Алмас
бек Ес маханов қо ғамдық өмірге 

белсене араласып жүрген бірқатар 
аға буын өкілдеріне облыс әкімі нің 
Алғыс хатын табыстады. 

Сондайақ «НевадаСемей» 
об  лыстық қоғамдық бірлестігінің 
тө рағасы Сәбит Әбіш бірлестік мү
шелерін мерекелік медальдармен 
марапаттады. 

Дүниежүзілік үкіметтік емес 
ұйымдар күні аясында облыстық 
Азаматтық альянсы бастамасы-
мен «Nomad Palace» кешенінде 

қауымдастық мүшелерінің кездесуі 
өтті. Айта кетейік, қазір елімізде 23 
мыңнан астам үкіметтік емес ұйым 

бар болса, біздің облыста тіркелгені 
– 1217. Өткен жылы ҮЕҰ-ның 

қатысуымен маңызды әлеуметтік 
мәселелерді шешуге бағытталған 

18 жоба жүзеге асырылды.

Кездесуге облыстық қоғамдық даму 
бас қармасының басшысы А.Есмаханов, 
«Қы зылорда облысының Үкіметтік емес 
ұйымдарының альянсы ассоциация сы» 
заңды тұлғалар бірлестігінің төрайы мы 
А.Із ден және салалық басқарма басшыла
ры ның орынбасарлары, қоғам белсенділері, 
азаматтық сектор жетекшілері мен сарап
шылары, БАҚ өкілдері қатысты.

Бірлестік төрайымы Анар Ізден «Ау
ылда азаматтық бастамаларды дамыту» 
гранты аясында «Қамыстыбас (Арал ауда
ны) және «Сабалақ» (Қызылорда қаласы) 
ауылдарының ластану мәселелерін шешу
де тұрғылықты азаматтардың мүмкіндігін 
кеңейтіп, белсенділігін арттыруда атқа рыл
ған жұмыстардың жайын баяндады.

Нақтырақ айтсақ, бұл жоба барысын
да жоғарыда аталған елді мекендердің 
қо қыс шығару тәртібін жүйеге келтіріп, 
«Қы зылорда тазалығы» сынды құзырлы 
ме ке мелермен келісімшарттар жасасып, 
тұр ғындарға түсіндірме жұмыстары жүргі
зілген. Қорқыт ата атындағы университет 
мамандарымен бірлесіп, қоқысты сұрыптап 
тастау тәжірибесін енгізіп, арнайы контей
нерлер орнату үшін бюджеттен қаржы қа
рауға ұсыныс берілген.

«Арал теңізі» қоғамдық бірлестігінің 
директоры Айнакүл Баймаханова  37 жыл 
бойы азаматтық секторда нәтижелі жұ мыс
тар атқарып, шетелдік қорлардың қаржылан
дыруымен 30ға жуық жобаны жүзеге 

асырған. Атап айтқанда, ауылдардағы 15 
амбу латориялық клиника мен 4 балабақ
шаны қажетті құралжабдықтармен қамта
масыз еткен. Сондайақ аудандағы жұмыс
сыздық мәселесін шешуде белсенділік 
танытып келеді. Бірлестік директоры ха
лық  аралық ұйымдармен байланысты арт
тырудың маңыздылығын айта келіп, Арал 
ауданындағы су ресурстарын сақтау және 
үнемді пайдалану жобасын жүзеге асы
рудағы нәтижелі жұмысын қатысушы
лардың назарына ұсынды.

– Арал теңізінің айналасында 20 шақты 
көл бар. Сол көлдерді тазарту барысында 
жылдар бойы су түбіне жиналып, қоқысқа 
айналған бірнеше тонна ау қал дықтарын 
шығардық. Оның себебі, балық аулаушылар 
сапасыз ау құрады, ол жыр тылып, іске аспай 
қалады да, көлдің тү біне жиналады. Осы 
қоқыстарды жаңа технология әдісімен қайта 
өңдеп, брусчатка шығаруға қол жеткіздік. 
Сонымен қатар балықшылармен кездесіп, 
оларға суды ластамау, табиғатқа зиян кел
тірмеу жөнінде насихат жұмыстарын жүр
гізіп, балық аулайтын сапалы ау алып 
бердік, – деді А.Баймаханова.

«Арал өңірі тұрғындарының құқығын 
қорғау» жобасының нәтижелері, тұрақты
лығы» тақырыбында баяндама жасаған 
«Бастамаларды қолдау» қоғамдық қорының 
төрайымы Мәдина Төлепова көптеген өзекті 
мәселелер төңірегінде сөз қозғады. 

«Арал өңірінде экологиялық қасірет сал
дарынан зардап шеккен азаматтарды әлеу
меттік қорғау туралы» 1992 жылы күшіне 
енген ҚР Заңын қолдану барысында кейбір 
мәселелерді зерделеп, нақтылау қажеттігін 
айтты. 

– Мысалы, өзге өңірлерден біздің об
лысқа келіп қызмет еткен азаматтар жоға
ры дағы заңға сәйкес жалақысына 30 пай
ыз үстеме алады. Ал бірақ Арал өңірінде 
ту ған, осы жерде онон бес жылдан астам 
өмір сүріп жатқан азаматтар өзге өңірлерге 
еңбек етуге барса, олар жалақысына үстем
ақы алмайды. Ал негізінде, заңда нақты 
көр сетілгендей, осы өңірде өмір сүріп жат
қан, яғни экологияның зардабын тартып 
отыр ған азаматтарды әлеуметтік қорғау бо
йынша жалақысына үстемақы берілуі тиіс. 
Сол сияқты, осы өңірде туыпөскен өзге 

қа лаларда оқып жатқан студенттерге де 
бұл қолдау қарастырылмаған. Заң бойынша 
олардың шәкіртақысына да үстемақы қо
сылуы керек. Өйткені бұл үстемақы – эко
логия салдарынан зардап шегіп отырған 
азаматтардың өз денсаулығына күтім жа
сауға берілетін қаражат. Осы мәселелерді 
көтеріп, қоғам пікірін Үкіметке ұсынып 
отырмыз, – деді М.Төлепова.

«Ақ босаға» әйелдер қоғамдық бірлес
тігінің атқарушы директоры Зейнар Тәжиева 
әлеуметтік жобаларды іске асырудың 
нәтижесі және шешімдері туралы баянда
ды. Айта кетейік, «Ақ босаға» қоғамдық 
бір лестігінің халықаралық деңгейдегі әлеу
меттік жобаларды жеңіп алып, орындау да 
тәжірибесі бар. Осы орайда ол әрбір жү
зеге асырылған жобаның бірінші кезекте 
адам факторы үшін тиімділігі, сол арқылы 
қоғамдағы күрделі мәселелердің шешімін 
табуына ықпалды болуы тиіс екенін айтты. 

Мүгедек балаларды оңалтуға арналған 
«Шапағат»  орталығының директоры «Әлеу
меттік серіктестік бағытындағы жобалардың 
өміршеңдігі, қоғам үшін маңыздылығы» 
тақырыбын тарқатып, тәжірибесін ортаға 
салды.

Орталық директорының айтуынша, осы 
санаттағы балаларды оңалтумен бірге, олар
дың кәмелет жасқа толған соң кәсіппен ай
налысып, тұрақты жұмыспен қамтылуына 
қолайлы жағдай жасалып отыр.

«Әлеуметтік маңызды жобалардың нә
тижелілігін бағалау қағидасының іске асы
рылуы» тақырыбында «PRO BONO» қо
ғамдық қорының төрағасы П.Горбачев 
баян дап, өңірде жүзеге асырылған жобалар 
бо йынша талдау жасады.

«Азаматтық қоғам және мәдениет: Қа
зақстанның жаңаруы бағытындағы құнды
лықтар мен басым бағыттар» тақыры
бын  дағы ХІ облыстық Азаматтық форум 
ая сын  дағы шаралар, алдағы міндеттер ту
ралы «Ұмай» мектепке дейінгі балаларға 
ар налған сауықтыру және тәрбиелеу қайы
рымдылық үйінің» ҮЕҰ жоба үйлестірушісі 
Қаракөз Есбосын баяндап, облыстық Аза
маттық альянстың өңірдегі өзекті мәсе лелер 
бойынша құзырлы орындарға әзір леген ұсы
ныстарын, қабылдаған шешім де рін, сон дай
ақ алдағы атқаратын жұ мыс тарын назарға 
ұсынды.

Дүниежүзілік үкіметтік емес ұйымдар 
күні аясында облыстық Азаматтық альянс 
қауымдастығының мүшесі, «Арал теңізі» 
қоғамдық бірлестігінің төрайымы Айна
гүл Баймаханова облыстың Құрмет грамо
тасымен марапатталды. Сондайақ аймақ
тағы әлеуметтік мәселелердің шеші луіне 
азаматтық белсенділігімен ықпал етіп 
жүрген бірқатар ҮЕҰ жетекшілері об
лыс әкімінің Алғыс хатымен марапаттал
ды. Бұған қоса, облыстық қоғамдық даму 
басқармасының басшысы А. Есмаханов аза
маттық сектордың дамуына өзіндік үлесін 
қосып жүрген бірнеше үкіметтік емес ұйым 
қызметкерлеріне Алғыс хат табыстады.

Мерекелік шара шағын футболдан 
мемлекеттік қызметкерлер мен үкіметтік 
емес ұйым өкілдерінен жасақталған ко
мандалар арасындағы жолдастық матчпен 
қорытындыланды. Жеңімпаз командаларға 
арнайы диплом табысталды.

Атамыз Нұртаза екі әйел ал ған 
кісі екен. Бірінші әйелінен – ме нің 
әкем Сәдуақас, екінші әйе лінен 
Мейірбек деген ағамыз өмір
ге келген. Ол кісі отыз жетін ші 
жылдардың зобалаңымен Өзбек
станға көшіп кетіп, сол жақта бір 
колхоздың бастығы болған. Кісі 
елінде тегін адам ел басқара ма, 
бұл ағамыздың беделі мен ерекше 
зеректігін көрсетсе керек.

Әкем діни сауатты адам бо
лыпты. Мен 1937 жылы қазіргі 
«Екпінді» ауылы маңындағы Жа
манбала дейтін көл жағасында 
туған екенмін. Әкемнің Сапарбай 
деген ағасы қайтыс болып, інісі 
әмеңгерлік жолмен жеңгесі Күн
жанды алған. Менің әкешешем 
– осы кісілер, бірақ Сапарбай 
әкемнің атына жазылғанмын.

Сәдуақас әкем де Өзбекстанға 
кетіп, біз елде қалғанбыз. Ол ала
сапыран заманда ел адамдары бір 
уыс бидай үшін, бір ауыз сөз үшін 
жаза тартқан. Кеңестердің атқару 
комитетінен, партия ко ми тетінен, 
мемлекеттік саяси басқарма бө
лі мінен бірбір адам нан өзара 
ке лісіп, «мынау кол хозға малын 
өткізбеген», «мынау бидай ұр ла
ған», «мынау колхоз жиналысы
на қатыспаған» деп сорлыларды 
соттай берген. Осы «үштік» үкі мі
мен талай адам атылып, ай дал ған. 
Осыған қарағанда әкеле рі мізді 
неге ел ауып кеткен деп кінә лау
дың өзі артық.

Ал енді әңгімені өзім көрмеген 
атам Нұртазаға қатысты айтайын.

Біздің ауылда Әділбек деген 
ақсақал болды. Сол кісінің қо ра
сында қараңғылап ұстайтын кү
рең жорғасы бар екен. Оны біреуге 
бермек түгілі, көрсетпейтін бол
ған.

Студент кезімде өзімнен үл
кен Зухра, Талмаш дейтін екі 
апамның үйі Төменарықтың дария 
жақ бетінде, жайлауда отыратын. 
Бір апам – қойшының, бір апам – 
сиыр шының әйелі. Демалыстар
да Қызылордадан Төменарыққа 
жетіп, одан он бес шақырым жер
ге жаяулап, қатар отыратын екі 
апамның үйіне барамын. Ет жеп, 
ағарған ішіп, аунапқунаймын. 
Кей де ауылдан сол жаққа дөңге
лейтін біреу жоқ па екен деп кі
діремін. Осындай күйімді көрген 
кісілер: «Әділбектің жорғасын 
сұрап алмайсың ба?» деп күлкі 
қылады. Сол сөзді бірекі мәрте 
естіген соң намыстанып, әлгі ақса
қалдың үйіне кіріп бардым. Атын 
береді деген ойымда жоқ, бірақ 
жұрт сұрай алатынымды білсін 
дегенім еді.

Сәлемімді алып, жөнімді 
білгесін:

– Нұртазаның немересі екенсің 
ғой, – деді көзін босаға жаққа тас
тап.

– Апаларымның үйіне бара 
жатыр едім, – деп кібіртіктедім. 
Кіріп барып ат сұрайтын әлгі ары
ным жоқ.

– Күреңжорға қорада тұр, 
сен мінбегенде кім мінеді, – деді 
ақсақал. Ал, ендеше!

Есік пен төрдей жорғаға мі
ніп, «шуу» дедім. Жануар шай
қал  тып жүргенде ескен желді 
маңдайыммен қақ жарып, ұшып 
келе жатқандай күй кештім. Ас
тыңда атың болғаннан рахат 
жоқ екен ғой деймін. Тынысым 
ашылып, танауым делдиіп кет
ті білем, айналама көзімнің қиы
ғын салып, тәкаппарлана қа
рай мын. Осы сәтімді жұрттың 
бә рі нің көргенін қалаймын. Қас 

қыл ғандай қараң еткен біреу жоқ. 
Жортып келемін... Сондағы кү
реңнің тұяғының астында кейін 
сырғып қалып жатқан айдау жол 
секілді өмір де зулап өтіп жа
тыр. Қаншама қызық пен қуаныш 
бұйырды, бірақ, солардың бірі де 
менің сол қуанғаныма жетпейді.

Мұнан кейін бірден Әділбек 
ақсақалдың үйіне баратын бол
дым. Күреңжорғаны мініп, апала
рым ның ауылына қарай жөңкимін.

– Әй, Олжабай, ешкімге ұстат
пайтын атын мына шал маған 
қалай қиып жүр дейтін шығарсың. 
Мұның мәнісін айтайын, – деді 
Әділбек бір күні. 

Осыны өзім де сұрай алмай 
жүргенмін. 

– Мен әкешешеден жетім 
қалып, Жаңабай деген кісінің 
қойын бақтым. Ол кісі астыма 
бір жаман тайын мін гізіп қойды. 
Жұмысымды адал іс тедім, бірақ, 
менің бір әдетім бар. Көкпар десе 
бәрін тастаймын, қиқу көрсем ар
қам қозады. Бірде көрші ауыл
дағы көкпарға бара жатыр ем, 
Жа ңабай астымдағы тайын алып 
қойды. Ызаға булығып, Қызыл
тамға келдім. Жайкүйі бол маған
дардың осы жерден пойызға мі
ніп, Ташкент жаққа тартатынын 
білетінмін. Мен де Жаңабайдың 
жалшылығын тастап, біржола без
бекпін. Сол кезде теміржол жа
ға сына зер шапан, құндыз бөрік 
киген бірнеше атты сау ете қалды. 
Асынған қарулары бар. Солардың 
арасындағы қызылшырайлы, жү
зіне сақалмұрты жараса қалған 
өткір көзді кісі мені танып:

– Мына бала Төрегелдінің 
Әділ бегі ғой, неге жылап тұрсың? 
– деп сұрады.

Мен Жаңабайдың жаман тай
ын алып қойғанын айттым.

– Онда мына күреңторыны сен 
мін, бұл – енді сенікі. Қоңырат, 
Найман аман болса, маған ат көп, – 
деп күмістеген әбзелімен, оюлаған 
жабуымен атын маған тастап, өзі 
басқа атқа мінгесіп жүріп кетті.

Аңтаңмын. Содан не керек, 
салыпұрып көкпарға бардым. Бұ
рын көзге ілмейтін жұрт топырлап 
мені қызықтады.

Обалына не керек, сол ат
пен адам болдым. Осыдан кейін 
қорамнан ат үзілген жоқ. Мынау 
күреңжорғаны ешкімнің қолына 
берген емеспін, сен басымен ала
мын десең де, беремін.

Сондағы маған бесті атын мін
гізіп кеткен адам сенің атаң Нұр
таза еді. Атаң жасақ ұстаған, ба
тыр адам болған.

Балам, адамның адамға жаса
ған жақсылығының ең үлкен 
ба ғасы – алғыс. Мен өмірбойы 
Нұр таза әулетіне алғыс айтумен 
келемін. Сен сол жомарт та қа йы
рымды адамның ұрпағысың. Са
ған мың алғыс. Жақсы адамның 
ұрпағы болғаның үшін алғыс ай
тамын.

...Әділбек ақсақал осылай деді. 
Кешегі көрген жақсылығын бүгін 
ұмытып кететін адамдар бар. 
Ал бұл кісі менің атамнан бала 
күні көрген қайырлы ісін әлі күн 
ұмытпаған, не деген абзал жандар.

***
Олжабай ағадан естіген әңгі

менің Алғыс айту күні қарсаңында 
ойы ма оралуы тегін емес. Шы
нында біз алғыс айта білеміз бе, 
алғыс айтып жүрейікші. Алғыс – 
жүрек қылындай бір нәзік нәрсе, 
бірақ, ол адамдардың арасындағы 
сыйластық пен татулықтың таудай 
сертін үзілмей көтеріп тұрады.

КҮРЕҢЖОРҒА 
ХИКАЯСЫ

Алғыс айту күні! 
Иә, мұны қып-
қызыл саясатқа 
айналдырмасақ та, 
қарапайым адамдардың 
бір-біріне рахмет деуінің 
өзі сирексіп бара жатқан 
осы заманда арнайы 
еске алып қоюдың еш 
әбестігі жоқ.

Менің есіме марқұм 
Олжабай Сапарбаев 
ағамыздың айтқан бір 
әңгімесі түсіп отыр. Сол 
әңгіме – мынау.

Дүйсенбек АЯШҰЛЫ,
«Сыр бойы»Sb

ІЗГІ ҚОҒАМ ЖОЛЫНДАҒЫ ҚАДАМ
Биыл Семей ядролық сынақ полигонының жабылуына 

түрткі болған «Невада-Семей» антиядролық қозғалысына 35 
жыл. Атаулы күнге орай «Тағзым» алаңында ядролық сынақ 

салдарынан құрбан болған азаматтарды еске алу 
жиыны өтті. 

Тұрар БЕКМЫРЗАЕВ,
«Сыр бойы»Sb

ҮЕҰ: ӨҢІРДЕ 18 ЖОБА 
ЖҮЗЕГЕ АСЫРЫЛДЫ

Дәстүрлі Dubai Racing Carnival жары
сында бұл жолы топ жарған тұлпар иесіне 
1,02 миллион дирхам ақшалай сыйлық 
берілмек. Қазіргі бағам бойынша бір араб 
дирхамы – 120 теңгеге тең болса, мәрені 
бірінші болып қиған ат иесі қанша қаржы 
алатынын есептей беріңіз.

Сонымен Кабирхан Дубайдағы Әлем 
кубогында дүние жүзіндегі алдыңғы 
қатарлы жылқылармен бір ге бәйгеге 
түседі. Айтпақшы, бе делді бәйгелерден 
кейін Кабирханға көз тіккендер көбейген. 
Ат иесі Тілек Мұханбетқалиевтің ай
туынша, оны миллион долларға сатуға 
ұсыныс жасағандар болған. 

Бұған дейін Дубайда өткен Al 
Maktoum Challenge турнирінің бірінші 
топтағы үздік аттар бәй ге сінде мәреге 
дара келген Кабир ханның қарсыластары 
қатарында был тырғы эксчемпионы Ми
ми Какуши және классиканың үздік тері 
Атлетико Эль Кулано, Клэптон, Фёрст 
Конститьюшен, Милитари Ло болды. 
Кабирхан таза қанды ағыл шын тұқы мы. 
Атақты Калифорния Хром атты сәйгү
ліктің ұрпағы. Ал Калифорния өз тари
хында Дубай чемпионы болған тұлпар. 

«СБ» ақпарат

КАБИРХАН 
ЖАРЫС 
ЖОЛЫНА 
ШЫҒАДЫ

Дерек көздеріне жүгінсек, 
күні ертең, яғни, 1 наурызда 

төрткүл әлемдегі ат спортының 
жанкүйерлері Дубайдағы ең 

шешуші бәйгеге көз тігеді. Бұл 
жарысқа Қазақстан өз тарихын-

да алғаш рет жүйрік жаратып 
отыр. Осыған дейін БАӘ-де 

екі бірдей беделді бәйгеде топ 
жарған Кабирханның енді нағыз 

мықтылығын паш етер кезі келді. 

Ғазиза ӘБІЛДА,
«Сыр бойы»Sb
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